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uno de los aeropuertos con más tráfico de pasajeros de nues-
tro país . Tenemos un potencial altísimo que hemos de saber 
aprovechar. Yo creo que con las cifras que se reflejan es inad-
misible ese trato discriminatorio .

Miren, IFA cerró 2015 con unas cifras de visitantes que supe-
raban las 150 .000 personas, acogiendo a ferias de sectores 
estratégicos para Alicante y para la Comunidad Valenciana, 
como son el calzado, el mueble y el juguete, pero también 
otros con sectores innovadores, como el energético o el de 
los videojuegos y el de la comunicación .

Lo que reclamamos nosotros siempre es tratar con igualdad 
a las dos ferias . Si el Consell asumió y avaló la deuda de Feria 
Valencia, también puede negociar la deuda de IFA . El direc-
tor general de Institut Valencià de Finances anunció que se 
condonarían 150 millones que Feria Valencia les debe por 
avalarle, y así se cambió también legal, dejando que la parte 
patrimonial fuera pública y la gestión fuera mercantil .

Vemos buenas intenciones por parte del Consell, pero vemos 
pocas acciones . Y sigue sin entenderse que quieran dejar sin 
dotación presupuestaria a IFA .

Feria Valencia lleva recibiendo subvenciones desde hace 
tiempo . Si no tengo mal el dato, son unos 180 millones desde 
2010, dinero con el que han podido hacer frente al pago del 
principal e intereses de su deuda financiera. Por eso la han 
ido reduciendo .

Sin embargo, IFA la ha incrementado, porque la única solu-
ción que se les ha dado hasta la fecha era formalizar nuevos 
créditos para atender los vencimientos financieros, lo que les 
ha supuesto 7 millones más de deuda desde el 2012 .

En definitiva, y para finalizar, lo que quiero acentuar con la 
pregunta es que IFA es un motor para el crecimiento de la 
zona y para la creación de empleo estable, por lo no es admi-
sible que el Consell no ayude a IFA para que siga en correcto 
funcionamiento en el futuro .

Gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora García .

Señor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Senyora presidenta .

Senyora diputada .

En ningun moment he dit que el Consell no vaja a ajudar IFA . 
És a dir, anem a ajudar . I de fet, independentment que vosté 
ja ho ha dit, que es va presentar per part del seu grup parla-
mentari una esmena, que a més a més va ser aprovada ací 
mateix, resulta que la Institució Firal Alacantina disposa 

d’una línia normativa específica dins el capítol VII, denomi-
nada «adequació IFA», que a més a més està dotada amb un 
milió d’euros .

És a dir, disposició pressupostària n’hi ha . Intenció… El dia 25, 
per exemple, anem a tindre una primera reunió ja del patro-
nat amb la idea de començar a revertir què és el que tenim de 
fer amb el recinte firal d’IFA.

Però així mateix, li he de dir que aquesta institució disposa de 
finançament avalat per La Generalitat, i també a través del 
FLA, fons de liquiditat autonòmic, que s’està fent càrrec del 
pagament de les despeses corrents, financeres i comercials 
que no pot atendre per la delicada situació en què es troba, 
també com a conseqüència de les decisions que es van pren-
dre per l’anterior govern .

I també he de dir-li que sí que n’hi han 32 milions d’euros per 
a una partida que es diu «Fires de la Comunitat Valenciana», 
on també podria cabre IFA, perquè si parlem de fires, estem 
parlant de les dues, no estem parlant única i exclusivament 
d’una .

Però el que sí que hem de tenir clar, i que vosté també ho ha 
dit, és que obeeix a tindre 32 milions al compliment ineludi-
ble dels compromisos en matèria de finançament d’infraes-
tructures signats en 2002 i 2007 per l’anterior Consell, i als 
quals jo crec que responsablement haurem de fer front .

Jo, per concloure, l’únic que li puc dir és que en aquests 
moments el Consell està estudiant plans de viabilitat per a les 
dues institucions firals del País Valencià. I una vegada enlles-
tits, que jo espere tindre’ls aviat, abans que acabe aquest trimes-
tre, prendrem les decisions en matèria de finançament que 
més convinguen a les fires i al conjunt de la nostra economia i, 
per suposat, vostés seran sabedors de quines línies són les que 
anem a seguir tant en Fira València com en Fira Alacant .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

L’última pregunta de la vesprada és la número 332, que 
formula el diputat Francisco Almería, del Grup Parlamentari 
Podemos-Podem, també al conseller d’economia sostenible .

Quan vosté vullga, senyor Almería .

El senyor Almería Serrano:

Gràcies, presidenta .

Bona vesprada, conseller .

Una vegada més, ací estem .

Fa noranta-nou anys, des de juny de 1911 fins al desembre de 
2010, que va finalitzar un model vell de cambres de comerç 
fonamentat en l’adscripció obligatòria de les empreses, 
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mitjançant una contribució solidària, que donava una estruc-
tura financera de gran estabilitat durant quasi un segle.

No obstant, el Reial decret llei 13/2010, de 3 de desem-
bre, instaurava un nou model per a aquestes institucions, 
amb l’eliminació del denominat «recurs cameral permanent», 
que fins a 2010, com hem dit, havia estat la principal font de 
finançament d’aquestes institucions.

Probablement este siga el canvi estructural més important 
que han patit les cambres de comerç en tota la seua histò-
ria i que també obri la seua actuació i el seu entorn a paràme-
tres desconeguts fins al moment, com la mateixa sostenibili-
tat, la col·laboració institucional i fins i tot la competitivitat, 
fortament lligats en este cas a consideracions de caràcter 
territorial .

Vista la nova Llei 3/2015, de 2 d’abril, de La Generalitat, de 
cambres oficials de comerç, indústria, serveis i navegació de 
la Comunitat Valenciana, i tenint en compte les seues mani-
festacions, manifestacions, en este cas, del conseller d’eco-
nomia sostenible, respecte al possible canvi del model de 
cambres, especialment pel que fa a consideracions de tipus 
territorials, formulem la següent pregunta: ¿quin va a ser el 
nou model de cambres de comerç que proposa el Consell per 
a la Comunitat Valenciana i quins seran els principals projec-
tes de futur associats al model proposat?

Moltes gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Almería .

Un segon . Quan vullga, senyor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Senyora presidenta .

Senyor diputat, vosté sap que les cambres de comerç són 
corporacions de dret públic i, per tant, nosaltres no conside-
rem que les cambres hagen de ser una administració paral-
lela, ni que hagen de substituir o duplicar els programes de La 
Generalitat .

Les cambres, per a nosaltres, han de ser un instrument al 
servei de les polítiques públiques, un aliat per a consolidar el 
canvi de paradigma econòmic que preconitzem per al nostre 
territori .

Volem aconseguir un model de cambres de comerç arrela-
des al territori, representatives del nostre teixit econòmic i 
orientades a impulsar polítiques per al benestar i la qualitat 
de vida de les valencianes i els valencians, que siguen ober-
tes, plurals i que atenguen a la realitat que existeix, amb la fi 
d’avançar en un model econòmic sostenible .

Hem de fomentar la col·laboració entre les cambres de 
comerç i La Generalitat facilitant el seu alineament amb les 

polítiques i les línies estratègiques del Consell en matèria 
d’economia . A més a més, al seua estructura pot facilitar l’ar-
ribada de totes les accions al conjunt d’empreses del nostre 
territori per a la seua distribució .

Paral·lelament, vull dir-li, i és important, que el reglament 
de desenvolupament de la llei reforça la vinculació amb La 
Generalitat, així com establir els mecanismes per a separar 
clarament les funcions públiques de les cambres de les funci-
ons privades, garantint, en qualsevol cas, la salvaguarda del 
patrimoni públic . Aspectes que vaig a intentar comentar-li .

Primer de res, volem cohesionar el territori i garantir l’ac-
cés de qualsevol empresa als mateixos serveis, amb indepen-
dència de la localitat o comarca on s’hi troba . Això obliga a 
fer un esforç addicional de coordinació i lideratge . I per això 
volem reforçar el consell de cambres a través de la presèn-
cia de representants dels departaments de La Generalitat 
amb competències en les àrees econòmiques, però també de 
formació, ocupació, territori i infraestructures, entre altres, 
per a garantir una acció conjunta i coordinada amb les políti-
ques del Consell .

En segon lloc, pretenem ampliar la transparència i la parti-
cipació en la presa de decisions a través de la creació d’un 
consell assessor empresarial del País Valencià al sí del consell 
de cambres, on totes les comarques i tots els sectors s’hi 
puguen sentir representats i fer-nos arribar les seues inquie-
tuds i les seues propostes .

En tercer lloc, hem de reforçar les obligacions en matèria de 
publicitat i transparència, personal, comptabilitat i control 
pressupostari, contractació, polítiques actives d’igual-
tat i no discriminació, foment del valencià, responsabilitat 
social, comerç just i totes aquelles polítiques transversals del 
Consell .

Amb tots aquests canvis, estic convençut que aconseguirem 
un model de cambres més eficient, transparent i democrà-
tic, perfectament adaptat a la realitat econòmica i social del 
nostre país, que proporcionarà un major impacte en les polí-
tiques de La Generalitat i contribuirà de manera decisiva al 
desenvolupament del nostre territori .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor Almería .

El senyor Almería Serrano:

Moltes gràcies, conseller .

Evidentment, ha citat vosté moltes modificacions que intuïm 
ja que no podran dur-se a terme si no hi ha alguna modifica-
ció de tipus legislatiu .

Evidentment, i ja per a acabar esta intervenció, simplement li 
agrairia que em confirmara si, evidentment, van a anar enda-
vant amb esta modificació legislativa.
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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

Sí, senyor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Crec que en allò que li he dit, sembla ser que sí . És a dir, que 
encara que el reglament estem preparant-lo i estem treba-
llant-lo, una vegada tingam el reglament confeccionat, vorem 
si cal anar a eixa modificació legislativa perquè és precep-
tiva, per l’àmbit que tenen de tenir bàsicament eixes dos 
cambres comarcals que estan a la circumscripció d’Alacant, i 
si és el cas, per suposat que farem eixa proposta de modifica-
ció legislativa .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

Interpel·lació a la consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural, senyora Elena Cebrián 
Calvo, sobre la política general de la conselleria sobre plagues 
forestals, que formula la diputada senyora Elisa Díaz González 
(GP Popular) (RE número 12.457, BOC número 53)

La senyora vicepresidenta primera:

Anem a passar ara al punt número 8, que és interpel·lació a 
la consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi Climàtic i 
Desenvolupament Rural sobre la política general de la conse-
lleria sobre plagues forestals, que formula la diputada Elisa 
Díaz González, del Grup Parlamentari Popular .

Té la paraula la il·lustre diputada senyora Díaz .

La senyora Díaz González:

Gracias, señora presidenta .

Bienvenida, señora consellera .

Por fin contamos con su presencia, después de ocho meses 
que es usted consellera, y varios intentos de interpelarla, por 
todas las competencias que usted tiene. Por fin hoy viene 
espero que a dar cuenta sobre un asunto por su incompeten-
cia, aunque, lamentablemente, llega tarde, porque parte del 
daño ya está hecho .

Cuando usted dijo: «Tenemos un solo planeta, y no hay un 
planeta B con el que poder resolver los excesos que come-
temos en este .» Se le olvidó poner, además de los excesos, 

los defectos, porque por defecto también hacemos daño al 
planeta .

Por su dejadez, por su omisión, por su defecto, usted ha aban-
donado nuestros montes . Sabe muy bien, mejor que yo, 
consellera, que las emisiones de CO

2
 se combaten o contra-

rrestan con oxígeno, el que producen los árboles y que sin los 
árboles, se produce menos oxígeno. Y, por tanto, al final, nos 
podemos ver en una situación de tener que comprar emisio-
nes de CO

2
, algo que ni a usted ni a mí nos gusta .

Sin embargo, usted está colaborando a ello, porque ha dejado 
morir…, mejor dicho, está dejando morir muchísimos pinos 
de los montes de la Comunidad Valenciana, señora consellera . 
Sabe que a los presupuestos presentamos varias enmien-
das para llevar a cabo actuaciones contra plagas foresta-
les, contra la procesionaria, Tomicus, mosquito tigre, varias, y 
todas fueron rechazadas .

Ya le dije que mis expectativas sobre usted, cuando se 
presentó, de verdad que eran muy altas y, después de ocho 
meses de gestión, lamentablemente, están por los suelos . 
También se queja usted de los medios, no tiene medios . Pero 
¿cómo los va a tener, si los despide?

Y mire, usted que parece desaparecida y que hasta creemos 
que el conseller es otro, tras el cual usted siempre va a rebufo, 
sí ha tomado una decisión . Usted tomó una decisión, la de 
renovar las encomiendas de gestión de control de plagas y la 
de prospecciones del estado fitosanitario de los montes por 
un mes, por un mes, señora consellera . Usted sabía que ambas 
encomiendas finalizaban en noviembre, cuando ya asomaba 
un gran problema de plagas, y coge usted y renueva la enco-
mienda por un mes .

¿Por qué no la renovó por más tiempo, por cuatro meses, por 
cinco meses, y habría cubierto toda la campaña? Pero no, lo 
hace por un mes . ¿Es que desconocía la situación que estába-
mos viviendo? ¿No sabía usted que estábamos justamente en 
el período del año en el que las plagas forestales más impor-
tantes tienen mayor incidencia sobre el patrimonio fores-
tal, o están en la fase óptima para su tratamiento o lucha 
efectiva?

No me lo creo, señora consellera . Yo creo que sí que lo sabe, 
lo sabía . Es muy conocedora de la situación . Que las enco-
miendas llegaban a su fin era previsible, usted lo sabía, pero 
usted no solo no lo resolvió cuando finalizaban el pasado 22 
de diciembre, cuando el 21 de diciembre reciben un email los 
trabajadores diciendo que se acabó la campaña, sino que a 
día de hoy sigue sin resolverlo .

Decía usted: «La sostenibilidad no es un palabra vacía ni un 
eslogan de moda .» ¿De verdad, señora consellera? También 
decía: «La sostenibilidad será un eje director de nuestras 
actuaciones y nuestras políticas .» ¿Cuándo, cuándo va a ser 
un eje director, señora consellera? ¿Cuándo se va a poner 
usted a tomar decisiones?, pero buenas decisiones, porque si 
son decisiones como el no renovar las encomiendas, mejor no 
las tome . Decisiones en esa línea, en la de la sostenibilidad, 
que vendió tan bien en su discurso de comparecencia .

Porque, mire, la procesionaria seguramente me dirá que no 
es una plaga, que es parte del ecosistema, que hace que los 
pinos se regeneren y que haya más pinos, pero, consellera, 


